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DELOVANJE PGD KRIŽ 

MED LETOMA 1954 IN 2014 

17. marca 1954 je Tajništvo za notranje zadeve Ljubljana 

izdalo odločbo z dovoljenjem za ustanovitev in delovanje 

PGD Križ. Občni zbor se je odvil 3. aprila 1954 pri Čubru. 

Ustanovni občni zbor PGD Križ je bil že 24. februarja 1953, 

ker pa v letu 1953 društvo ni bilo registrirano, velja obč- 

ni zbor v letu 1954 za prvi občni zbor, po katerem se vodi 

ustanovitev društva. V društvo se je včlanilo 45 rednih in 21 

podpornih članov. 

Seje upravnega odbora PGD Križ so bile pri čevljarskem 

mojstru Francu Prezlju. Razširjene seje in občni zbori pa pri 

Čubru. Prva veselica društva je bila 13. julija 1954 pri Čubru. 

Na tajništvo za gospodarstvo, upravni odsek Ljubljana, je 

bila 11. decembra poslana prošnja za dodelitev parcele št. 

155 k. o. Križ, ki jo uživa državno posestvo Pšata, obrat Križ, 

na kateri bi zgradili gasilski dom. V letu 1954 je bilo kup- 

ljenih 15.000 kosov zidne opeke in 3000 kilogramov apna. 

 

V letu 1953 so se v Komendi začele priprave na praznova- 

nje 60. obletnice PGD Komenda, ki je bilo načrtovano za 

leto 1954. Za to svečanost so želeli pridobiti čim več novih 

članov. Franc Kern, takratni tajnik komendskega gasilske- 

ga društva, je v mesecu januarju prišel na Križ, da bi pri- 

dobil čim več ljudi za vpis v PGD Komenda. Večja skupina 

Križanov se je zbrala v gostilni pri Čubru. Franc Kern jim je 

predstavil delovanje članstva v gasilskem društvu. Po dalj- 

šem prijateljskem pogovoru je Lovro Lukan - Fajmoštrov 

Voranc predlagal, da bi ustanovili lastno gasilsko društvo. 

Pobuda je bila sprejeta in še isto leto so se začeli priprav- 

ljati za ustanovitev lastnega gasilskega društva. Pri tem 

predlogu in pripravljalnih delih so jim z nasveti pomagali 

člani PGD Komenda in Jože Berlec – poveljnik okrajne gasil- 

ske zveze iz Kamnika. 

24. februarja 1953 je pripravljalni odbor PGD Križ podpisal 

pogodbo s PGD Komenda za posojilo ročne brizgalne s pri- 

padajočo opremo. Ročna brizgalna je bila spravljena v vaški 

sušilnici, ki je stala nasproti današnjega gasilskega doma. V 

njej so vaščani Križa sušili sadje. Imeli so tudi skupne kme- 

tijske stroje, čistilnico za žito in dve sejalnici za sejanje žita. 
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Ustanovna listina PGD Križ 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Na občnem zboru 23. januarja 1955 so sklenili, da zidno 

opeko prodajo in kupijo motorno črpalko. Z nabirko prosto- 

voljnih prispevkov in veselico, ki je bila 5. junija, so zbrali 

sredstva za nakup motorne črpalke. Kupili so jo 23. junija 

pri Andreju Zupanu v Ljubljani. Bila je znamke TMZ-Savi- 

ca 285. Kupili so jo izključno s svojimi finančnimi sredstvi. 

Svečan prevzem nove motorne črpalke je bil 27. maja 1956, 

botra črpalke pa je bila Terezija Jenko - Tončkova Rezka. Ob 

tej priložnosti smo izvedli verižno vajo z dvema kamniški- 

ma desetinama ter desetinami s Križa, Komende in Most 

na poslopje »kurje« farme in ostanke graščine Križ. Izvedbo 

vaje in proslavo je vodil Jože Berlec, poveljnik OGZ Kamnik. 

Kmetijsko posestvo Pšata - Mengeš je 24. junija 1956 odo- 

brilo prošnjo po dodelitvi parcele št. 155 k. o. Križ za potrebe 

PGD Križ pod pogojem, da uredijo zazidljivost parcele. 

11. marca 1957 je zagorela drvarnica v lasti Franceta Sušnika 

- Jaklčovega Franceta s Križa 12. Z novo motorno črpalko so 

nalogo opravili brezhibno, bajer je bil v bližini, tako da so 

rešili Jaklčovo hišo in leseno gospodarsko poslopje lastnika 

Gradnja 

 
 
 
 

   
 

Alojza Perneta - Grntova. Zanimivo je, da so uporabili vse 

cevi, ki so jih imeli. Če bi potrebovali še eno cev, je niso ime- 

li. Na pomoč so prihiteli še gasilci iz Komende, Most in Ka- 

mnika ter dokončno pogasili požar. 27. julija 1957 so prejeli 

odločbo OLO Kamnik, da dovoljuje uporabo prostora v »Me- 

sarjevi štali« za hrambo gasilskega orodja. V tem letu je 

bila tudi ugodno rešena vloga za gradnjo gasilskega doma. 

V letu 1958 in 1959 smo nabavljali gradbeni material za 

gradnjo gasilskega doma. Dobili smo dovoljenje za pobira- 

nje lesa v vseh vaseh današnje občine. 7. avgusta 1959 je bil 

vzidan temeljni kamen za nov gasilski dom in organizirana 

veselica, ki je dobro uspela. 

V letu 1960 je gradnja gasilskega doma lepo napredovala, 

pri čemer je treba poudariti, da je bilo v tistih časih treba 

vse narediti ročno. Pomagali so vsi člani, tako mladi kot 

starejši, in dom smo spravili pod streho. 

V letu 1961 smo gradnjo doma nadaljevali. 
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Gradnja Gasilsko tekmovanje Tekmovanje 

Pričetek gradnje gasilskega doma 



delovali še gasilci iz Komende, Most in Kamnika. Vodo smo 

črpali iz bajerja pri »Gostaču« in iz novih hidrantov. 

 
V mesecu juniju 1968 so bile na območju Komende, Most 

in Suhadol velike poplave. V akciji je sodelovalo 14 članov 

našega društva, ki so delali 98 ur. 

Na občnem zboru leta 1969 so vodilne funkcije prevzeli 

mlajši člani. Za predsednika društva je bil izvoljen 25-letni 

Vinko Petek. Mlado vodstvo je bilo zelo zagnano in še iste- 

ga leta smo kupili rabljen avto – kombi IMV. 

V letu 1970 smo zbrali sredstva za novo motorno črpalko. 

Dogovor z OGZ Kamnik je bil, da vsako društvo prispeva 

polovico sredstev. Svečano smo jo izročili namenu 19. julija 

istega leta. Šlo je za 800-litrsko motorno črpalko Rosen- 

bauer, ki jo uporabljamo še danes. Predsednik Vinko Petek 

se je zahvalil vsem vaščanom, ki so prispevali sredstva za 

novo črpalko. Pokrovitelj svečanosti je bila Občina Kamnik, 

ki jo je zastopal predsednik Vinko Gobec. 

Prevzem nove motorne črpalke Rosenbauer 

 
 

 

V letih 1971 in 1972 smo imeli veliko akcijo zbiranja finanč- 

nih sredstev za nakup novega kombija. Zbrati smo mora- 

li lastna sredstva, ker Območna gasilska zveza Kamnik ni 

imela denarja. Poleg denarja, ki smo ga dobili pri vašča- 

nih in od zbranih sredstev z veselice, smo si izposodili od 

Krajevne skupnosti Komenda 5.000 dinarjev in od Občine 

Kamnik 10.000 dinarjev. Kupili smo nov kombi – IMV 1600 

SUPER B GASILEC, za katerega smo plačali 53.018,75 di- 

narja. 17. septembra 1972 smo ga svečano prevzeli. Botra 

sta bila Kristina Hribar in Andrej Sušnik. 

Več let se je govorilo, da se morajo naši člani izobraževa- 

ti. Tako smo že v letu 1971 v društvu organizirali tečaj za 

izprašanega gasilca, ki ga je v letu 1972 uspešno opravilo 14 

članov društva. 

Leta 1972 je bil v gasilski dom napeljan telefon. 
 
 
 
 
 
 
 

Svečana otvoritev je bila 15. julija 1962. Predsednik PGD Križ 

Lovro Lukan je ob svečanem dogodku dejal: »Za otvoritev 

doma so bile skrbne priprave in upam, da lepšega praznika 

v naši vasi še nismo doživeli.« Zahvalil se je OGZ Kamnik za 

pomoč pri nakupu materiala za izgradnjo doma in Jožetu 

Berlecu, poveljniku OGZ Kamnik, za pomoč pri organizaciji 

slovesnosti. 

18. septembra 1963 smo razvili gasilski prapor. Botri prapo- 

ra sta bili Ivanka Potočnik in Fani Kosec. 

13. septembra 1964 smo praznovali 10. obletnico društva. 

48 članov PGD Križ je prejelo značko za 10-letno delo v dru- 

štvu. 

V letu 1966 je vas Križ dobila vodovod. Z napeljavo vodo- 

voda je bilo postavljenih več hidrantov, ki jih je plačal OGZ 

Kamnik. 

4. decembra 1966 smo imeli v vasi enega največjih požarov 

do zdaj, ko je zagorelo gospodarsko poslopje pri Viktorju 

Hribarju - Koširju s Križa 37. Poleg domačih gasilcev so so- 
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Razvitje gasilskega prapora 

Nova motorna črpalka prvič v uporabi 



Gradnja prizidka 1982 

 
 

 

Pod vodstvom poveljnika Franca Ipavca smo imeli veliko vaj 

in že v letu 1973 smo se udeležili mednarodnega tekmova- 

nja v Voitsbergu v Avstriji. Med gostujočimi ekipami smo 

osvojili 1. mesto, prejeli lep pokal in bronaste značke. 

V letu 1974, ob praznovanju 20. obletnice društva, smo na 

občinskem tekmovanju dosegli izreden uspeh; člani A1 smo 

osvojili 1. mesto, člani A2 pa 3. mesto. S tem smo prvič pos- 

tali občinski prvaki med člani A, na kar smo posebej ponos- 

ni. Tekmovali smo: Ivan Hlade, Miha Martinjak, Emil Žagar, 

Milan Sušnik, Janez Peterlin, Jože Sušnik, Štefan Grošelj, 

Marko Trobevšek in Rajko Petek. 

Ob 20. obletnici, ki smo jo praznovali 14. julija, smo prekrili 

gasilski dom in kupili železne omare za gasilske obleke. 

V letu 1975 smo člani A ubranili naslov občinskega prvaka. 

Sodelovali smo na tekmovanju v Gradcu v Avstriji in osvo- 

jili bronaste značke. Ivan Hlade se je zavzel, da v društvo 

pripelje čim več mladine. Pridobil je 21 pionirjev s pisnimi 

dovoljenji staršev. Za poučevanja pionirjev se je poleg Ivana 

Hladeta javil še Jože Sušnik. 

V letu 1975 je bila ustanovljena Krajevna skupnost Križ, prvi 

predsednik je bil Janez Trobevšek. 

8. junija 1976 je bila otvoritev podesta na bajerju z veliko 

gasilsko verižno vajo do Kramarja. Poleg domačih gasilcev 

so sodelovali še gasilci iz Komende, Most in Kamnika. Izde- 

lali smo tudi 45 miz in klopi. 

 

 

 
Leta 1977 smo od OGZ Kamnik prejeli aparat UKW in ne- 

kaj opreme. Predsednik Vinko Petek je predlagal izgradnjo 

košarkarskega igrišča, ki bi ga naredili skupaj s Krajevno 

skupnostjo Križ. Skupaj s Krajevno skupnostjo Križ smo 

zbrali sredstva za igrišče in v letu 1978 organizirali blagovno 

tombolo. KS Križ je odkupila stavbo, »šupo«, nasproti ga- 

silskega doma. 

V letu 1979, ob 25. obletnici PGD Križ, je v društvo pristopilo 

25 pionirjev. 

S pomočjo KS Križ smo asfaltirali košarkarsko igrišče in po- 

ložili asfalt okoli gasilskega doma ter po cesti za »Fajmo- 

štrom«. 12. avgusta smo slovesno proslavili 25. obletnico 

društva in svečano odprli cesto in košarkarsko igrišče. Botra 

sta bila Kristina Hribar in Andrej Sušnik. Kupili smo tudi di- 

halni aparat in motorno črpalko Tomos. 

V letu 1980 smo na občinskem tekmovanju sodelovali z de- 

setimi desetinami. Člani B1 so na republiškem tekmovanju 

v Celju dosegli 5. mesto. 

V letu 1981 nas je na občnem zboru predstavnik OGZ Ka- 

mnik, poveljnik Jože Berlec, takole pohvalil: »Množično ste 

se udeležili občinskega tekmovanja in dosegli vidne rezul- 

tate. Zahvaljujem se vam za sodelovanje na požarih, saj je 

človek res lahko vesel, da ima ekipo, na katero se vedno 

lahko zanese.« Predlagal je tudi, da bi nasproti gasilske- 

ga doma zgradili kulturni dom, da bi se druge organizacije 

preselile tja, tu pa bi bil prostor le za gasilce. Vinko Petek, 

član našega društva, je postal sektorski poveljnik, osrednje 

gasilsko društvo našega sektorja pa PGD Moste. Na Osnov- 

ni šoli Komenda Moste se je ustanovila sekcija Mladi ga- 

silec, v kateri sodelujejo kot predavatelji tudi člani našega 

društva in naši pionirji kot člani sekcije. 

V letu 1982 smo naredili prizidek pri gasilskem domu za 

hrambo prikolice in police za opremo. Prepleskali smo not- 

ranje prostore gasilskega doma ter vsa okna in vrata. Ivan 

Hlade je predlagal, da bi odkupili zemljo za »šupo« in ze- 

mljišče zravnali, kjer bi nemoteno lahko izvajali vaje. Uprav- 

ni odbor se je s tem predlogom strinjal in zadolžil Vinka 

Petka, da se pozanima pri lastniku zemljišča, Agroemoni, 

o možnosti nakupa. 

Na občnem zboru leta 1983 je predsednik Jože Sušnik pred- 

lagal, da bi kupili mladinski prapor. Člani so se s tem stri- 

njali in 5. junija je bilo razvitje pionirskega gasilskega pra- 

pora. Botra sta bila Marinka Petek in Martin Ocepek. 
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Udarna ekipa s tekmovanja pod vodstvom 
poveljnika Francija Ipavca 

Gradnja prizidka k gasilnemu domu 



Gradnja 

Gradnja 

 
 

 

V letu 1984, ob 30. obletnici društva, smo kupili novo priko- 

lico za prevoz opreme, ki jo je izdelal Jože Mušič iz Loke pri 

Mengšu. 3. junija smo organizirali svečano praznovanje 30. 

obletnice društva, prevzeli smo prikolico in lestev. Botra sta 

bila Marinka Petek in Martin Ocepek. 

3. julija smo s KS Križ začeli velika dela – z izgradnjo več- 

namenskega doma in orodjarne. Ivan Maleš iz Nasovč je s 

svojo mehanizacijo začel izkopavati. Opravili smo 4050 ur 

prostovoljnega dela, tako da smo dom v istem letu zgradili 

od temeljev do pokritja strehe. 

V letih 1985 in 1986 smo zbirali sredstva za izgradnjo več- 

namenskega doma. V letu 1986 smo kupili 5500 kosov zi- 

dne opeke in strešno opeko za gradnjo doma, v katerem bi 

bila tudi gasilska garaža. 

31. maja 1987 smo prejeli od OGZ Kamnik novo vozilo TAM 

80. Ob tej priložnosti je bila velika parada, v kateri je sode- 

lovalo 20 društev s prapori. Med drugimi gosti je bil tudi 

predsednik GZS prof. Branko Božič. Botra novega vozila sta 

bila Kristina in Lovro Hribar. Na veselici je že tretje leto igral 

ansambel Lojzeta Slaka. 

V letu 1988 smo nadaljevali gradnjo večnamenskega 

doma, ki je s pomočjo KS Križ kar lepo napredovala. Od 

Agroemone Domžale smo odkupili zemljišče k. o. Križ št. 

154/1 v izmeri 2294 m². Skupna vrednost zemljišča je bila 

11.332.360 dinarjev. SIS za požarno varnost je prispeval 

5.600.000 dinarjev. 

 
V letu 1989 je bilo v Komendi občinsko, regijsko in republi- 

ško tekmovanje, ki sta ga organizirala naš sektor in OGZ 

Kamnik. Pri vseh treh tekmovanjih je aktivno sodelovalo 

tudi naše društvo. Največji uspeh so dosegli naši pionirji A, 

saj so bili na občinskem in regijskem tekmovanju prvi, na 

 
 
 
 
 
 
 

 
republiškem tekmovanju pa so dosegli tretje mesto, kar je 

največji tekmovalni uspeh v društvu. 

V letu 1990 smo organizirali tečaj za izprašane gasilce. Us- 

pešno ga je zaključilo 25 tečajnikov, od tega 12 iz PGD Križ. 

24. junija smo imeli svečano otvoritev orodjarne – garaže 

v novem domu. Pokrovitelj je bila Občina Kamnik, ki jo je 

zastopala predsednica izvršnega sveta občine Marija Sitar. 

 
 
 
 
 
 
 

 
Botra sta bila Marija in Franci Ipavec. Na paradi so poleg 

gasilcev, narodnih noš sodelovale tudi ljubljanske mažoret- 

ke. 21. julija smo svečano odprli cesto, pločnik in kolesarsko 

stezo Križ–Moste. Botra sta bila Marinka in Vinko Petek. 1. 

novembra smo z 18 gasilci ves dan sodelovali pri reševanju 

ob poplavah v Mostah, Suhadolah in Komendi. 
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Gradnja TAM 80 

Gradnja kulturnega doma 



 
 

 

V letu 1991 smo pri »Boltaču« vkopali 50.000-litrsko cister- 

no, ki smo jo napolnili z vodo, kar predstavlja veliko pomoč 

v primeru požara. Ivan Hlade je cisterno pridobil pri Petrolu 

brezplačno, kot tudi vitrino za pokale, ki krasi gasilski dom. 

Prepleskali smo gasilski dom, zunaj in znotraj, ter okna in 

vrata. Zgradili smo tudi igrišče, na katerem potekajo gasil- 

ske vaje. 

V letu 1992 smo vkopali še dve cisterni v velikosti 20.000 

litrov, ki jih je tudi pridobil Ivan Hlade pri Petrolu. Ena je 

vkopana pri gasilskem domu, druga pa v »Žabnici« na vrtu 

Franca Lenka. Naredili smo zaščitno ograjo na igrišču. 

13. junija 1993 smo organizirali blagoslovitev kipa sv. Flo- 

rijana. Blagoslovil ga je komendski župnik in dekan Nikolaj 

Pavlič. Ob tej svečanosti je blagoslovil tudi gasilski dom in 

oba avtomobila. 

 
Prevzem kombija VW 1995 

 

 
12. junija 1994 je bilo praznovanje 40. obletnice društva. 

Pokrovitelj slovesnosti je bila Kravevna skupnost Križ. Ku- 

pili smo kombi VW 1.9 TDI. Prodali pa smo kombi IMV 1600 

Super B. GD Križ je postal lastnik stavbe in zemljišča Doma 

krajanov – Breznikovega doma s sklepom KS Križ. Do tedaj 

sta bila lastnika oba. Sklep sodišča je bil izdan 30. decem- 

bra 1994. 

25. junija 1995 smo pripravili in izvedli veliko svečanost s 

parado ob prevzemu novega kombija VW, ki smo ga kupi- 

li z lastnimi sredstvi. Botra sta bila Ivanka Kosec in Miha 

Martinjak. Avto je blagoslovil komendski župnik in dekan 

 
Nikolaj Pavlič. Organizirali smo tečaj za izprašane gasilce, 

ki ga je uspešno končalo 16 članov našega društva. Prekrili 

smo gasilski dom, stroške je plačal OGZ Kamnik. V tem letu 

smo se z žalostjo poslovili od častnega poveljnika PGD Križ 

Francija Ipavca. 28 let je bil poveljnik društva, udeleževal se 

je vseh delovnih akcij. Bil je mentor mnogim desetinam, ki 

so uspešno nastopale tudi na mednarodnih tekmovanjih. 

Bil je z nami, dokler mu je dovoljevalo zdravje, in vedno se 

ga bomo spominjali po njegovih nepozabnih korakih na 

čelu parade. Naše društvo je organiziralo praznovanje 40. 

obletnice OGZ Kamnik. 
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Kip sv. Florijana 

Blagoslovitev kipa sv. Florijana 



Prevzem podvozja GVC 

 
 

 

23. marca 1996 smo sodelovali s kamniško godbo na pri-  
Predsednik Ivan Hlade PGD Križ 

nove avtocisterne. Dogovorili smo se, da začnemo zbirati bora, s katerim smo podpisali pogodbo. Konec novembra je 

reditvi Veselo v Kamnik – gasilske štorije. Sodelovalo je 9    finančna sredstva za nakup avtocisterne. S pomočjo GZ bilo podvozje dostavljeno v Maribor. 

uniformiranih gasilcev z društvenim praporom in nošenjem 

kipa sv. Florijana. 

18. maja smo sodelovali pri organizaciji obiska papeža Jane- 

za Pavla II. v Stožicah. 9 gasilcev je nudilo pomoč obiskoval- 

cem. Na državnem tekmovanju v Hrastniku so tekmovali 

pionirji, pionirke in mladinci. Uvrstili so se v zlato sredino. 

5. novembra 1998 so bile poplave. 5 gasilcev je črpalo vodo 

iz kleti treh stanovanjskih hiš in cerkve v Mostah in iz dveh 

kleti na Križu. 

7. decembra je zagorela »kurilnica« na kriškem gradu. Poleg 

15 kriških gasilcev je sodelovalo še veliko okoliških društev. 

Na občnem zboru 16. Januarja 1999 smo se odločili, da z no- 

voustanovljeno občino organiziramo samostojno Gasilsko 

zvezo Komenda, v kateri bodo tri društva: Komenda, Moste 

in Križ. 9. aprila je bil ustanovni občni zbor GZ Komenda v 

Domu krajanov – Breznikovem domu na Križu. V predsed- 

stvo GZ Komenda so bili izvoljeni naslednji člani: 

Poveljnik 

Marjan Koncilja 

 
Tajnik 

Franc Verhovnik 

 
Blagajnik 

Roman Kosirnik 

 
Podpredsednik 

Avgust Sodnik 

 
Član 

Emil Žagar 

 
Član 

Andrej Gašperlin 

 
Član 

Jože Sušnik 

 
Član 

Slavko Sodnik 

PGD Moste 
 
 

PGD Komenda 
 
 

PGD Moste 
 
 

PGD Komenda 
 
 

PGD Križ 
 
 

PGD Moste 
 
 

PGD Križ 
 
 

PGD Komenda 

Komenda smo kupili računalnik. Naredili smo cisterno za 

kurilno olje. 

Na slavnostni seji ob občinskem prazniku Občine Komenda, 

15. maja 2001, je Občina Komenda podelila bronasto prizna- 

nje PGD Križ. V Domu krajanov Antona Breznika smo napra- 

vili prostor za vrtne mize in ga tudi ogradili. Na prostoru, kjer 

potekajo vaje, smo uredili drenažo za odvod meteorne vode. 

V letu 2002 smo s pomočjo GZ Komenda obnovili fasado 

na gasilskem domu. Komisija za nabavo novega vozila, ki 

jo je določil upravni odbor PGD Križ, se je odločila za vozilo 

MAN 14-250 s pogonom na vsa štiri kolesa. Cena podvozja 

je bila 15.250.000 tolarjev. Občina Komenda je že prispeva- 

la 5.000.000 tolarjev. 

V mesecu januarju 2003 smo dobili podvozje MAN 14-250. 

Komisija je obiskala večino proizvajalcev nadgradenj, ki so 

nam izstavili ponudbe. 

Na občnem zboru 22. februarja 2003 je bila svečano pod- 

pisana listina o pobratenju med PGD Križ in PGD Dogoše. 

Podpisnika sta bila predsednika društev Jože Sušnik in An- 

 

 

 
Leto 2004 se je začelo s praznovanjem 50. letnice PGD Križ. 

Ob tem jubileju smo dopolnili naš vozni park z novo avtocis- 

terno MAN GVC 16/25. Botri prevzema novega vozila so bili 

Ivica Peterlin, Milorad Stojanović ter Vinko Petek. Izdali smo 

knjigo o prvih začetkih delovanja društva do današnjih dni. 

V letu 2005 smo zamenjali dotrajana lesena vrata v gasil- 

skem domu z aluminijastimi vrati, razširili garažo za gasil- 

sko vozilo cisterna ter za kulturnim domom uredili asfalti- 

4. avgusta je bila podpisana pogodba o opravljanju lokalne 

gasilske službe z Občino Komenda. Podpisnika sta bila žu- 

pan Tomaž Drolec in Jože Sušnik, predsednik PGD Križ. Pred 

domom smo med lipe postavili luči, naredili 70 kompletov 

miz in na streho namestili snegolove. 

V letu 2000 smo izvedli začetni in nadaljevalni tečaj za ga- 

silce, ki ga je uspešno končalo 30 članov, iz našega društva 

14 članov. Na občnem zboru je bila izražena želja o nakupu 

ton Medved. Hkrati je bil to tudi volilni občni zbor, kjer je 

bilo na predlog upravnega odbora PGD Križ izglasovano in 

potrjeno novo mlado vodstvo. Predsednik društva je pos- 

tal Andrej Lukanec. Vodstvo z novim Upravnim odborom je 

imelo že na začetku pomembno nalogo – odločitev o nad- 

gradnji za podvozje MAN 14-250 ter priprave na 50. letnico 

društva v prihodnjem letu. Komisija za izbor proizvajalca 

nadgradenj se je odločila za podjetje Varkar d. o. o. iz Mari- 

ran poligon. 

 
V letu 2006 je bil ob garaži za vozilo cisterna dograjen pri- 

zidek za novo orodjarno z vsemi elementi, ki jih sodobno 

društvo mora imeti. 

Z letom 2007 se je začelo pestro zgodnje spomladansko 

dogajanje, saj smo se namenili zamenjati društveni pra- 

por. Ekipe članov so po vasi pobirale nabirko za gasilske 
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Predsedstvo in poveljstvo GZ Komenda 



 
 

 
V letu 2012 je bil na občnem zboru sprejet nov statut 

društva, ki ga je potrdila tudi Upravna enota Kamnik. Uved- 

li smo nov sistem ASK, namenjen medsebojnemu obvešča- 

nje in sklicevanju sestankov. Zamenjali smo vhodna vrata 

v stanovanjski del gasilskega doma in na kulturnem domu 

zamenjali okna. Za potrebe gasilske veselice sta bila izde- 

lana dva jurčka. 

Ploščica na vodnjaku 

GVM in GVC 16.25 

Prapor PGD Križ 2007 

 
 

 

žebljičke, ki bi krasili drog novega gasilskega prapora. Iz- 

delali so ga v Šmartnu pod Šmarno goro, krasi pa ga 168 

zlatih žebljičkov. Novi prapor je nadomestil starega iz leta 

1963, ki je zdaj shranjen v spominski vitrini. Botra novega 

društvenega prapora sta bila Stane Zarnik in Štefan Gro- 

šelj. 

V začetku leta 2008 je bil zaradi državnih predpisov in spre- 

memb členov zakona o gasilstvu spremenjen statut PGD 

Križ, ki je zamenjal obstoječega iz leta 1997. V tem letu smo 

zgradili tudi nadstrešnico nad kurilnico. 

V letu 2009 je društvo praznovalo 55. obletnico aktivnega 

delovanja društva in 50. obletnico postavitve temeljne- 

ga kamna za gasilski dom. Obletnico smo želeli počastiti 

s prevzemom novega gasilskega vozila za prevoz moštva 

GVM. Žal pa nam je prepozno izdano soglasje prekrižalo 

načrte in smo morali slovesnost preložiti v naslednje leto. 

V maju 2010 smo prevzeli novo gasilsko vozilo GVM-1, ki 

je nadomestilo starega volkswagna, letnik 1994. Staro je 

bilo ohranjeno, vendar smo zaradi varnejše vožnje vozilo 

zamenjali. Botra ob prevzemu novega kombija sta bila Maj- 

da Hukič in Janko Kropivšek. V spletni svet smo vstopili s 

testno društveno spletno stranjo, ki je omogočala kratek 

slikovni pregled delovanja društva. V jesenskem času smo 

se odločili za obnovo kulturnega doma. Lesena vhodna vra- 

ta smo nadomestili z aluminijastimi in dodali lesene ele- 

mente na stopnišču in balkonu. 

V letu 2011 smo zamenjali prikolico za prevoz motorne briz- 

galne s pripadajočo opremo ter zamenjali zaščitne mreže 

na igrišču pod gasilskim domom, saj stara žičnata ograja 

ni bila več varna. Za obnovo ograje smo prejeli denarna 

sredstva iz proračuna Občine Komenda. Pred kulturnim 

domom smo postavili del vodnjaka, ki je nekdaj pripadal 

V letu 2013 smo v kulturnem domu posodobili in pocenili 

ogrevanje, pri čemer smo pridobili tudi prostor za gasilsko 

opremo. 

Leto 2014 se je začelo s pripravami na praznovanje 60-le- 

tnice društva. 
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kriškemu gradu. 

Vodnjak 



Parada ob 60. letnici PGD Križ 

Strokovna ekskurzija 

 
 
 

2014 - 2024 

ZADNJIH 10 LET PGD KRIŽ 
 

 
 

 

 

Letos mineva 70 let od ustanovitve PGD Križ. Vsa leta so 

minila v znamenju aktivnega dela naših članov. S srčno vo- 

ljo in dobro mero pozitivne energije nam je tudi v obdobju 

zadnjih desetih let uspelo dopolniti že tako uspešno zgod- 

bo gasilskega delovanja na Križu. Hvala vsem, ki nas podpi- 

rate in nam omogočate delovanje za dobro vseh ljudi. 

 
 

 

KRATEK PREGLED GLAVNIH DOGODKOV 

2014 
 

Leto 2014 je zaznamovalo praznovanje 60-letnice PGD Križ. 

S številčno udeležbo na slavnostni seji in pozneje še na ga- 

silski paradi nam je bilo izkazano spoštovanje za opravljeno 

delo. Praznovanje smo zaključili s tradicionalno gasilsko ve- 

selico. Zabaval nas je ansambel Mladi Dolenjci. 

Društvo pod vodstvom predsednika Gregorja Vrhovnika in 

poveljnika Uroša Sušnika je s tem vstopilo v novo obdobje 

polno načrtov in pričakovanj. 

Naše društvo je znano po vsakoletni organizaciji že tradi- 

cionalne gasilske veselice, ki nam prinese nekaj finančnih 

sredstev za nabavo gasilske opreme. V tem letu smo po- 

sodobili prostor, ki ga uporabljamo za pripravo hrane na ve- 

selici. Stene smo obložili s keramiko, uredili novo električno 

napeljavo in montirali odvodno napo. Poleg tega je bila za 

potrebe veselice izdelana nova električna razdelilna omara 

in novi pulti za prodajo pijače. 

Na delovni akciji smo izvedli izravnavo poligona za gasilske 

vaje in uredili parcelo pod igriščem. Delno smo pobarvali 

napušč na kulturnem domu. 

Pomembna novost v letu 2014 je bila izdelava novega grba 

PGD Križ, na katerega smo člani še posebej ponosni. Zaži- 

vela je nova spletna stran društva, na kateri najdemo nekaj 

podrobnosti o našem delovanju. 
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Parada ob 60. letnici PGD Križ 



Obisk PGD Dogoše 

Občinska vaja Lidl 

Zaslužena malica 

 
 
 

2015 
 

V tem letu so se naše misli osredotočile v nakup zemljišča, 

s katerim bi pridobili večji prostor za veselico in možnost za 

povečanje vadbenega poligona. Po nekaj letih poizkusov 

smo tokrat videli luč na koncu tunela. Začeli so se dogovori 

z lastnikom. 

Za potrebe veselice smo napeljali nov električni priklop za 

tovornjak – hladilnik. 

S podjetjem T–2 je bila podpisana pogodba za priklop ga- 

silskega doma na njihovo omrežje. 

Nadaljevali smo barvanje napušča na kulturnem domu. V 

notranjosti smo prebarvali stene in jih delno zaščitili z le- 

seno oblogo. Za potrebe usposabljanja smo pridobili nov 

projektor in izdelali nove grede in ovire za potrebe vaj in 

tekmovanj. 

Pri vsem tem pa nismo pozabili na druženje. Na tradici- 

onalni gasilski veselici v mesecu maju nas je zabaval an- 

sambel Mladi Dolenjci. Jeseni smo na povabilo članov po- 

bratenega PGD Dogoše odšli na izlet v njihove kraje. To 

je bil začetek naših rednih srečanj, ki naj bi jih izmenično 

organizirali vsake dve leti. 
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Delovna akcija 



Delovna akcija 

Izlet 

 
 
 

2016 
 

Leto 2016 ni bilo nič manj aktivno. Tako kot vsako leto smo 

organizirali pomladansko in jesensko delovno akcijo. To je 

priložnost, da ob številčni udeležbi naših članov uredimo 

okolico, obrežemo živo mejo, ter pospravimo in uredimo 

prostore. Dela nikoli ne zmanjka. 

V začetku leta smo na gasilskem domu zamenjali že pre- 

cej dotrajane žlebove. Med lipami smo zamenjali luči, na 

podstrehi kulturnega doma položili toplotno izolacijo in 

pred koncem leta izdelali strojne tlake. 

Na veselici so nas že tretje leto zapored zabavali Mladi Do- 

lenjci. 

Nismo pozabili niti na naše najmlajše. V mesecu maju smo 

pionirjem predstavili društvo z željo, da bi jih čim več sto- 

pilo na našo uspešno pot. Tudi mladina se je odločila, da 

ima vsak četrtek srečanje v gasilskem domu. To nas polni 

z optimizmom. 

Jeseni se iz stanovanja v gasilskem domu odseli dolgoletni 

najemnik Milan Sušnik. Stanovanje ostane prazno, potreb- 

na je prenova. 

V oktobru 2016 smo se poslovili od častne članice Marije 

Prezelj. Njen prispevek k razvoju in delovanju društva je bil 

izjemen. 
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Postavitev šotora za veselico Strokovna ekskurzija 



Širitev vadbenega poligona 

Širitev vadbenega poligona 

 
 
 

2017 
 

Leto 2017 je dokaz, da smo kriški gasilci vsestranski. Ni 

nam težko prijeti za delo. V začetku leta smo pridobili 

osnovni gradbeni projekt za prenovo stanovanja, ki je zaje- 

mal prostorsko ureditev in statični preračun. Kmalu zatem 

se je začela temeljita prenova. Zjutraj v službo, zvečer pa 

gremo fantje! Rušenje sten, razbijanje tlakov in še bi lah- 

ko naštevali. Kar smo lahko, smo naredili sami, ostalo pa 

usposobljeni mojstri. Vgradnja strešnih oken, novih in s 

tem večjih balkonskih vrat, novi tlaki s talnim gretjem, ure- 

ditev centralnega plinskega ogrevanja, nove elektroinšta- 

lacije, slikopleskarska dela, zamenjava vrat v novo kurilnico 

ter mnogo drugega. Na novo smo uredili tudi ogrevanje 

spodnjih prostorov gasilskega doma. 

V letu 2017 smo uspešno zaključili nakup parcele iz leta 

2015 za potrebe širitve vadbenega poligona. Potrebna je 

bila še menjava parcel z Agroemono, na podlagi katere bi 

bile naše želje do konca uresničene. To nam je pozneje tudi 

uspelo. 

Na veselici nas je zabaval ansambel Spev. 

 
Za lažje urejanje okolice je bila kupljena vrtna traktorska 

kosilnica. 

Udeležili smo se parade ob 90-letnici pobratenega PGD Do- 

goše in proti koncu leta začeli priprave na naslednje volilno 

leto. 

 
 
 
 

 
36 37 

Obnova stanovanja 

Obnova stanovanja 



Postavitev šotora za veselico 

Delovna akcija 

 
 
 

2018 
 

Nadaljevali smo prenovo stanovanja v gasilskem domu, 

ki je od nas terjala precej prostega časa in volje. S polo- 

ženo keramiko, vinilnim tlakom, ureditvijo terase z novo 

ograjo je prenova šla proti koncu. Kandidat za najemnika 

stanovanja je bil naš operativni gasilec. 

Naše dobro delo je pozitivno vplivalo tudi na starejše ga- 

silce, ki so z majhno pomočjo mlajših izdelali oporni zid ob 

vadbenem poligonu. 

Na kulturnem domu smo na novo uredili zunanjo razsvet- 

ljavo in na podstrehi izolirali toplozračni kanal za ogreva- 

nje dvorane. 

Dosedanji predsednik Gregor Vrhovnik je svoj mandat po- 

daljšal za dve leti. 

Za pozitivno razpoloženje na veselici je poskrbel ansam- 

bel Veseli svatje. 
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Gradnja opornega zidu 

Gradnja opornega zidu 



 
 
 

2019 2020 
 

Mesec april smo določili za začetek oddajanja temeljito 

prenovljenega, sodobnega stanovanja v gasilskem domu. 

V turnu smo na novo uredili električno napeljavo. 

 
Izvedli smo zelo uspešno gasilsko veselico, na kateri nas je 

zabaval Dejan Vunjak. 

Ob 150-letnici gasilstva na Slovenskem smo se udeležili pa- 

rade v Metliki. Prisotni smo bili tudi ob praznovanju 100-le- 

tnice častnega poveljnika PGD Kamnik in GZ Kamnik, tov. 

Jožeta Brleca st. 

Polni navdiha smo ustanovili komisijo za pripravo vizije 

PGD Križ, na podlagi katere bi pridobili sredstva iz proraču- 

na občine Komenda za obnovo celotnega gasilskega doma. 

Z občino Komenda smo se na novo pridobljenem zemljišču 

v lasti PGD Križ dogovorili za izdelavo otroškega igrišča. 

Novembra je umrl naš član Milan Šubelj. 

 
V zadnjem mesecu leta 2019 smo imeli srečanje mladih čla- 

nov društva, ki jih želimo spodbuditi k nadaljnjemu delu na 

področju gasilstva na Križu. 

Posebno leto virusa, ki bo vsem ostalo v spominu. Brez 

veselice, druženja, vaj in tekmovanj. Trudili smo se ohra- 

njati pozitivno energijo in z upanjem smo zrli v negotovo 

prihodnost. Kljub izrednim razmeram je novi predsednik 

PGD Križ, Janez Pogačar ml. predal zahvalo dosedanjemu 

predsedniku in krepko zavihal rokave. Nov zagon, sveža 

energija. 

Leta težav s pokanjem sten v gasilskem domu smo zaklju- 

čili z izvedeno sanacijo temeljev, ki je bila osnova za pre- 

novo spodnjega dela gasilskega doma. Predstavljen je bil 

načrt preureditve, z ureditvijo sanitarij in izdelavo toplotne 

izolacije oz. fasade gasilskega doma s pripadajočim pomo- 

žnim objektom. Prva sredstva iz proračuna občine Komen- 

da naj bi prejeli v letu 2021. 

Za večjo varnost je bil na objekte PGD Križ, montiran vide- 

onadzor. Podaljšek vadbenega poligona za kulturnim do- 

mom je bil na novo asfaltiran. Razširili smo uvoz pri garaži 

tovornjaka. 

Junija nas je zapustil podporni član Franc Peterlin, mesec 

pozneje pa smo se žal poslovili tudi od našega člana Draga 

Novaka. 

Leto smo zaključili z raznosom koledarjev krajanom Križa 

in dela Podgorja, vendar tokrat malo drugače. Brez stiska 

rok in tople besede. S koledarjem na kljuko in priloženo 

položnico z dobrimi željami. A ljudje nas tudi tokrat niso 

razočarali in zato smo jim hvaležni. 
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GVC 16/25 Menjava vodstva 2020 



Srečanje s člani PGD Dogoše - Krvavec 

Obnova gasilskega doma 

Izdelava nove sejne sobe Nova sejna soba 

Obnova gasilskega doma 

 
 
 

2021 2022 
 

Tudi v tem letu Kriški gasilci nismo počivali. Zaradi načrta 

prenove spodnje etaže gasilskega doma smo morali prese- 

liti sejno dvorano, ki bo namenjena tudi mladinskim dejav- 

nostim. Prostor smo našli na podstrehi kulturnega doma, 

kjer pa nas je čakalo veliko dela in s tem povezanih stro- 

škov. Nismo obupali. Energijo za izvedbo veselice, ki jo tudi 

v tem letu zaradi virusa ni bilo, smo prenesli drugam. Zbrali 

smo ideje in kaj hitro našli najboljšo rešitev za realizacijo 

nove sejne dvorane. Konec leta so že bila naročena nova 

okna, strešna okna, vhodna vrata za sejno dvorano in doda- 

tna vrata za vhod na podstreho. V načrtu je bila še izdelava 

stopnic s pripadajočo ograjo in ograje na terasi ter izolacija 

obstoječe terase. 

Leto 2021 je zaznamovala smrt častnega poveljnika PGD 

Kamnik in GZ Kamnik ter velikega prijatelja PGD Križ tov. 

Jožeta Brleca st. 

Dela z novo sejno dvorano so bila v polnem teku. Vgradnja 

oken in vrat, napeljava elektrike, obdelava sten in stropov z 

mavčnimi ploščami in ustrezno izolacijo, epoksi tlak, vgradnja 

klimatske naprave, slikopleskarska dela, stopnice, ograje in 

tlakovanje dostopne poti. Sejna dvorana je bila pripravljena 

za uporabo. Istočasno je bila v teku prenova spodnje etaže 

gasilskega doma. Prestavitev vodomera, zidarska dela, elek- 

trika, vodovod, slikopleskarska dela, keramika, nove sanitari- 

je in stavbno pohištvo, ki pa je bilo zamenjano tudi na pomo- 

žnem objektu. 

Iz proračuna občine Komenda smo prejeli prva sredstva za 

obnovo. 

V letu 2022 je naše društvo dobilo novo hišno številko, saj je 

imela staro številko še ena hiša na Križu in smo imeli zaradi 

tega v preteklosti nemalo težav. Tudi to smo uredili. 

Hkrati se je začelo urejanje legalizacije objektov v lasti PGD 

Križ. 

Na dovozu h garaži tovornjaka smo montirali zapornico in za- 

risali talne oznake, ki prepovedujejo parkiranje na intervencij- 

skih poteh. 

Po dveh letih prekinitve smo spet organizirali veselico z an- 

samblom Veseli svatje. 

Začeli smo priprave na volilno leto 2023. 

 
Naše društvo so zaradi smrti zapustili: ustanovni član Ivan 

Kosec st., častni član Franc Plevel in podporni član Peter Jerič 

st. 
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Vhod v novo sejno sobo 

Obnova gasilskega doma 

 
 
 

2023 
 

Leto 2023 je zaznamovala dolgo pričakovana in tudi za- 

ključena prenova gasilskega doma in pomožnega objekta. 

Izdelana je bila toplotna izolacija oz. fasada s pripadajočim 

napuščem. Zaključen je bil notranji del obnove, tlak, notra- 

nja vrata, oprema pisarne, garderobne omare ter skladišč- 

ni regali za gasilsko opremo. Postavili smo novo ograjo na 

meji s sosedom, uredili odvodnjavanje meteorne vode in na 

novo uredili dostop do vhoda v stanovanje. 

Od občine Komenda smo prejeli še drugi del sredstev iz pro- 

računa, ki nam je omogočil prenovo, ki pa brez izdatnega 

dela lastnih sredstev ne bi bila izpeljana v tolikšni meri. Ve- 

liko dela smo opravili sami. 

Na odlično izpeljani veselici nas je zabaval ansambel Veseli 

svatje. 

Ob koncu poletja smo aktivno pristopili k pripravi 70-letnice 

društva, ki jo bomo praznovali v letu 2024. 

V mesecu novembru nas je zapustil častni član Peter 

Peterlin st. 
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Izlet na Brione 

Obnova gasilskega doma 



ZAKLJUČEK 

Delo prostovoljnih gasilcev na Križu je izjemno. Vsi se zave- 

damo, da brez medsebojnega spoštovanja, zaupanja in dobre 

volje, ne bi bilo uspeha. Svoj prosti čas namenjamo za stvari, ki 

nas delajo drugačne, in na to smo ponosni. 

moč in nove ideje, kako se še izboljšati in popeljati društvo na 

še višji nivo. 

Novemu vodstvu ter upravnemu odboru želimo hrabro in zag- 

nano vodenje, kar je pogoj za nadaljni uspeh in razvoj društva. 

Zelo radi se udeležujemo vseh gasilskih prireditev in slo- 

vestnosti. V letu 2023 smo obeležili 20- letnico podpisa listine 

o pobratenju z gasilskim društvom Dogoše pri Mariboru. 

Redno sodelujemo z gasilskimi društvi, ki mejijo na naš po- 

žarni okoliš in ostalimi dobrodelnimi društvi. Naše sodelovanje 

želimo še naprej vzdrževati z Regijo Ljubljana III, matično ga- 

silsko zvezo Komenda ter Občino Komenda. 

Želja našega gasilskega društva je, da med mladimi širimo to 

častno delo. Vsaka nova generacija, ki nasledi staro, ima svežo 20- letnica podpisa listine pobratenja s PGD Dogoše 

Vodstvo 2023 Nova podoba gasilskega doma 2023 

 
 
 
 

  

 

 



 


